
Musíme to vydržet

Vážení čtenáři,

hledat teď, uprostřed průšvihu, aspoň ně
jaká pozitiva pro budoucnost společnosti, 
je úkol hodný Járy Cimrmana, ale budiž: 
„Globální šíření dosud neznámého koro- 
naviru je dobrou případovou studií, na 
níž je leccos podstatného viditelné, takže 
si každý z nás může daleko lépe srovnat 
v hlavě, v jakém světě vlastně žije, a pod
le toho se do budoucna zařídit,“ říká Petr 
Fischer v článku Covidové plusy. Není 
idealista, a tak ani jeho text nevyznívá 
přiliš optimisticky, ale nějaké plusy pře
ce jen našel. Teď jde o to, jestli právě vy 
vidíte sklenici napůl plnou, nebo napůl 
prázdnou.

Nadšení a nezlomná energie čiší 
z rozhovoru s profesorem Neužilém, ne
stěžuje si prakticky na nic, stěžovat si ho 
netěší. Co mu kolem něj vadí, to se aktiv
ně snaží měnit. V Nemocnici Na Homol
ce se mu to daří už desítky let. Ale nechce

se ve veřejném prostoru vyjadřovat к vě
cem, kterým on sám nerozumí, nelíbí se 
mu „eminence medicíne“ namísto „evi
dence medicine“.

Na světě jsou i jiné infekty než c...d, 
ale právě on jim nadmíru úspěšně rozši
řuje pole působnosti. Při zahlcení laické 
veřejnosti údaji o pandemii dochází zcela 
nepochybně к potlačení informovanos
ti o jiných nemocech, sezónní chřipku, 
infekce HCV a HIV nevyjímaje. Lidé 
к lékaři nechodí, natož aby se aktivně za
jímali o jiná možná testování či onemoc
nění. Důsledky tohoto opomíjení budeme 
zcela nepochybně vnímat v následujících 
letech. „Pokud jde o hepatitídu typu C, 
ta zdaleka není problémem jen tzv. rizi
kových skupin, například uživatelů drog. 
HCV se vyskytuje i mimo ně. Tyto osoby, 
jejichž počet v ČR odhadujeme na zhruba 
čtyřicet až šedesát tisíc, jsou skryty v běž
né populaci a jejich odhalení je pro spe
cialisty největším oříškem,“ upozorňuje

profesor Urbánek v jednom z příspěvků 
tohoto čísla ZaM.

Ještě stále se ale dějí i dobré věci. 
Díky obrovskému nasazení všech účast
níků, sponzorů i patronů soutěže se nám 
podařilo dokončit 20. ročník Sestry roku. 
I galavečer byl povedený, dojemný a krás
ný. Jednu z vítězek, sestru Veroniku Pe- 
trášovou, inspiroval ke vzkazu nám všem: 
„Člověk, ať je mladý či starý, zdravý nebo 
nemocný, potřebuje lidi, které má rád. 
Všichni potřebujeme cítit, že jsme pro 
někoho důležití. Nezapomínejme si dávat 
tuto lásku najevo. Pohlazení, obejmutí, 
vlídné slovo i čas strávený spolu. Objí
mejte své nejbližší a přikládejte si je jako 
hojivou náplast.“

My dodáváme, že vlídné slovo najde 
cestu i respirátorem. Bez něj teď raději 
i venku objímejte jen stromy.

Vaše redakce Zdravotnictví a medicíny

OBSAH

-ZAMV
Zdravotnictví a medicína

OBSAH

ZDRAVOTNICTVÍ
■ Esej: Covidové plusy 2
Щ Mimořádné odměny vyjednaly

odbory, budou v listopadu 6
В Rozhovor: Ambice к medicíně

rozhodně patří 8

■ Pohled právníka: Registrace léku MEDICÍNA
a vakcíny proti koronaviru 12 ■ Covid-19 a těhotenství 32

■ Farmabyznys 14 ■ Jak dlouho roste kolorektální
■ Zprávy z regionů 16 karcinom 34

■ LDN není zkratka pro konečnou ■ Závažné průběhy chřipky u dětí
stanici 18 a dospívajících 40

■ Ceny v soutěži Sestra roku 2019 ■ Koronavirus drtí obézní pacienty 44
uděleny 21 ■ Nachlazení, nebo podezření na

■ Rozhovory s vítězkami Sestry coronavirus? Odpoví COVID-bot. 45
roku 2019 25 Щ Za objev viru hepatitídy C byla

■ Anketa ze slavnostního udělena Nobelova cena 46
galavečera 28 ■ Hepatitída C a HIV ve stínu PR

koronaviru 46
■ Nabídka zaměstnání 47

Zdravotnictví a medicína, 10/2020 Щ


